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«شرق» به بهانه انتصاب مدیرعامل جدید خانه سینما چالش های این نهاد صنفی را بررسی می کند

اولویت خانه سینما چیست؟
شــرق: مرضه برومند، کارگردان صاحب نام ســینما و تلویزیــون ایران، بر صندلی 
مدیرعاملی خانه ســینما تکیه زد. سرانجام پس از گذشــت شش ماه از برگزاری 
انتخابات هیئت مدیره خانه سینما، سیزدهمین مدیرعامل این نهاد صنفی معرفی 
شــد و برومند مدیریت این نهاد صنفی را عهده دار شد. مردادماه سال جاری چند 
ســاعت مانده به شــروع مجمع عمومی خانه سینما، با ارســال نامه ای از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی برای بررســی صلاحیت نامزدها این مجمع لغو 
و بــه زمانی دیگر موکول شــد. منوچهر شاهســواری، مدیرعامــل و محمدعلی 
نجفی، رئیس هیئت مدیره پیشــین خانه ســینما، از سمت خود استعفا دادند و در 
کنار تمام حواشــی ایجادشــده بر ســر چرایی این کناره گیری ها، انتخابات به زمان 
دیگری موکول شــد و تمــام توجهات را به برگزاری انتخابــات هیئت مدیره جدید 
خانه ســینما جلب کرد. در نهایت شــهریورماه انتخابات خانه ســینما برپا شد و 
هفت عضو اصلی و دو عضو علی البدل این هیئت براساس تعداد آرای کسب شده 
مشــخص شدند. از بین نامزدهای این دوره از انتخابات هیئت مدیره، علی لقمانی، 
رسول صدرعاملی، محمدمهدی عسگرپور، مسعود امیری تیرانی، علی دهکردی، 
حبیب اسماعیلی و علیرضا حسینی به عنوان اعضای هیئت مدیره، همچنین جابر 
قاســمعلی و امیرحســین اثباتی اعضای علی البدل انتخاب شدند. فاطمه زیوری، 
روح انگیز شمس و عبداالله اسکندری نیز به عنوان اعضای شورای صیانت برگزیده 
شدند. سینماگرانی به جز محمدمهدی عسگرپور که در دوران پرتنش خانه سینما، 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره خانه ســینما بود، بقیه اعضای اصلی منتخب این 
دوره، تاکنون ســابقه حضور در هیئت مدیره خانه ســینما را نداشتند. اما در اولین 
جلسه هیئت مدیره خانه ســینما که در تاریخ ۱۷ شهریور ۱۴۰۱ برگزار شد، اعضای 
هیئت مدیــره پــس از بحــث و گفت وگو دربــاره اولویت ها، نیازهــا و برنامه های 
پیش بینی شده، به اتفاق آرا محمدمهدی عسگرپور را به عنوان رئیس هیئت مدیره 
دوره شــانزدهم خانه ســینما انتخاب کردند. انتخاب مدیرعامل خانه سینما پس 
از گذشــت مدت زمانی طولانی از انتخابات هیئت مدیــره این نهاد صنفی به یکی 
از موضوعات چالشی تبدیل شــده بود، چراکه طبق اساسنامه حدود ۹۰ روز برای 
انتخاب مدیرعامل زمان در نظر گرفته شــده اســت و طی چند ماه گذشته این امر 
مهم به دلایل گوناگون به تعویق افتاد. بســیاری پذیرفتن این مسئولیت در شرایط 

بحرانی سینما را دلیل عدم استقبال اهالی سینما از این منصب می دانستند.
اعلام رسمی نام مدیرعامل خانه سینما

شــنبه ۱۳ مــرداد هیئت مدیره خانه ســینمای ایران مرضیه برومند فیلم ســاز 
پیش کسوت سینمای ایران را به عنوان مدیرعامل خانه سینمای ایران انتخاب کرد. 
در متن خانه سینما پس از معرفی او به عنوان مدیرعامل جدید خانه سینما آمده: 
«مرضیه برومند با بیش از ۴۰ ســال ســابقه فعالیت در تئاتر، تلویزیون و سینمای 
ایران یکــی از مهم ترین زنان تأثیرگذار ایرانی اســت. هیئت مدیره خانه ســینمای 
ایــران به نمایندگی از جامعه اصناف ســینمایی با ابراز خشــنودی از پذیرش این 
پیشــنهاد از ســوی خانم مرضیه برومند، امیدوار اســت این انتخاب زمینه بهبود 
وضعیت جامعه سینماگران ایران را فراهم سازد». مرضیه برومند پس از منوچهر 
عسگری نسب، محمد آقاجانی، تورج منصوری، احمدرضا درویش، یداالله صمدی، 
منوچهر محمدی، ابوالحسن داودی، سیدضیاء هاشمی، رضا میرکریمی(۲ دوره)، 
محمدمهدی عسگرپور، سیدرضا میرکریمی و منوچهر شاهسواری مدیرعاملی این 

نهاد صنفی را عهده دار شده است.
او تمام مشخصات یک مدیر را دارد

محمدعلی نجفی، کارگردان و فیلم نامه نویس پیش کســوت ســینمای ایران، 
درباره انتخاب مرضیه برومند به عنوان مدیرعامل جدید خانه ســینما به «شرق» 
گفــت: «به نظرم یــک کارگردان قطعا توانایی مدیریت کــردن را هم دارد. مرضیه 
برومند در همه این ســال ها نشــان داده بســیار قاطع روی مواضع و تصمیماتش 

ایستادگی می کند و تصور می کنم روزهای خوبی در انتظار خانه سینماست».
او که در دوره پیشــین رئیس هیئت مدیره خانه سینما بود، در بخش دیگری از 
صحبت هایش گفت: «به اعتقاد من مرضیه برومند تمام مشــخصات یک مدیر را 
دارد. وقتی خودم را در مدیریت با خانم برومند مقایسه می کنم اگر به او نمره ۱۰۰ 
بدهم به خودم ۶۰ می دهم. اداره کردن یک نهاد صنفی به هیچ وجه کار ســاده ای 
نیســت. به محض اینکه خبر حضور او به عنوان مدیرعامل جدید خانه ســینما را 
شــنیدم با خــودم فکر کردم چه اتفاقــی افتاد که او این مســئولیت را پذیرفت؟» 
او ادامــه داد: «با تمام وجودم به اهالی و خانواده ســینما و خانه ســینما تبریک 
می گویم و به عنوان عضوی از این خانواده در این مســیر اگر کاری از دستم بربیاید 
انجام خواهم داد». کارگردان ســریال «ســربداران» در پاســخ به این پرسش که 
اولویت های خانه ســینما در حال حاضر چیســت؟ و مدیرعامل جدید باید به چه 
اموری سروسامان بدهد؟ گفت: «به نظرم در حال حاضر مهم ترین مورد معیشت 
اهالی سینماســت. ایجاد فرصت شغلی برای سینماگران که به دنبال آن معیشت 
بهتری داشــته باشــند. مدیریت این مورد قطعا کار ســاده ای نیست که یقین دارم 
مرضیه برومند در انجام آن موفق خواهد بود. یکی از مهم ترین مواردی که از نظر 
من در مدیریت این نهاد صنفی لازم اســت، تفاوت قائل نشدن بین تمامی اعضای 
خانه سینماست. این رویکردی است که مدیرعامل خانه سینما باید در نظر بگیرد و 
دیگری تفاهمی است که باید با هیئت مدیره داشته باشد و فکر می کنم هردو مورد 
در خط و مشــی مرضیه برومند هســت». او ادامه داد: «خوشحالم که یک خانم 
مدیرعامل خانه ســینما شــد. مدیریت خانم ها در کارهای صنفی سال هاست که 
ثابت شــده و نتایج موفقیت آمیزی داشته است. زنده یاد فرشته طائرپور و خدماتی 
که او به سینما کرد، مثال بارز این موضوع است. به یقین که سینما بعد از رفتن او 
یتیم شــد. درباره حضور مرضیه برومند هم فکر می کنم باید منتظر اتفاقات خوبی 
در خانه سینما باشیم، چرا که او کارگردان هم هست و لطافت هنری را هم دارد».

وظیفه و مأموریت نهاد صنفی رصد و پایش مناسبات شغلی است
محمدمهدی عســگرپور نیز چند ماه پیش و قبل از برگزاری هیئت مدیره خانه 
ســینما درباره مواضع وزارت ارشــاد در برخورد با هنرمنــدان و وظایف یک نهاد 
صنفی به «شــرق» گفت: «ما ســینماگران باید این سؤال را از خودمان بپرسیم که 
درحال حاضر با چه چیزی مواجهیم؟ با چگونه جریان صنفی ای روبه رو هســتیم 
که گاهی درمورد بعضی از مســائل سینما ممکن است اظهارنظر کند و در برخی 
موارد کلیدی سکوت پیشــه می کند. وظیفه و مأموریت نهاد صنفی رصد و پایش 
مناسبات شغلی است و در برابر هرگونه وضعیتی باید موضع گیری داشته باشد تا 
بتواند از حقوق حقه اعضایش دفاع کند، پس از این مرحله داشتن نقشه و برنامه 
برای بهبود مناســبات شغلی سینماست و باید بکوشد با رایزنی با نهادهای متکثر 
حاکمیت و اقناع افکار عمومی در تنظیم قانون و ضوابط سینما مؤثر و فعال شود 
تا از این مسیر به پیشرفت سینما و تعالی سینماگران کمک کند. مباحثی مثل بیمه 
تکمیلی ســینماگران که از مســائل جاری امروز است پیش ترها در نتیجه کوشش 
مداوم همکاران صنف، عملیاتی شــده اســت. نهاد صنفی برای تحقق مأموریت 
و اهدافش جز رصد مناســبات شــغلی، رایزنی مداوم با حاکمیت و آگاهی بخشی 
افــکار عمومی ابزار دیگــری ندارد. نباید به اینجایی برســیم کــه همه چیز چون 
خانه ای روی آب باشــد به گونه ای که به هر موضوعی چه در سطح داخلی و چه 
بین المللی می رســیم، بر اثر بی کفایتی و نبود دانش و تجربه کافی به یک بحران 

تبدیل شود.
پرسش من این است که اساســا نهاد صنفی چه کاری انجام می دهد؟ آیا باید 
صرفا نقش تســهیل کننده اجرای اوامر وزارت ارشاد را داشته باشد؟ گاهی اوقات 
این موقعیت خطا را با ســکوت یا با بی عملی یا حتی با انفعال تســهیل می کنیم. 
اگر قرار اســت این نقش را داشــته باشیم، بی شــک باید منتظر این هم باشیم که 
ضلع ســوم که خود هنرمندان هســتند، برای دفاع از کیانشــان وارد ماجرا شوند. 
این فرمولی نیســت که من آن را کشف کرده باشــم. سیر طبیعی امر است که اگر 
ضلع اول کار خودش را درست انجام ندهد و ضلع دوم دچار انفعال باشد، ضلع 
ســوم کارش را خودش انجام می دهد، حالا هرکسی به طریق خودش؛ یعنی یکی 
با نوشــتن نامه، دیگری با رفتن یا نرفتن به جشنواره داخلی یا خارجی. مسئله من 
امروز نه ضلع اول یعنی نهاد حاکمیتی است و نه ضلع آخر که هنرمندان هستند؛ 
چرا که به اعتقاد من هنرمندان در این میانه، راه خودشان را ناگزیر و به طور طبیعی 
پیدا می کنند؛ بنابراین ما الان با این موقعیت مواجه هســتیم که هر نوع رفتاری در 
حوزه سینما را می توانیم طبیعی بدانیم. مثلا وزارت ارشاد تصمیم می گیرد به طور 
غیرقانونی فعالیت برخی از ســینماگران را ممنوع کند، اگر نهاد صنفی از کنار این 
ماجرا عافیت طلبانه عبور کند، می توانیم بگوییم این هم طبیعی شــده است و اگر 
فیلم ســاز یا هر کدام از همکاران ما در برخورد با این موضوعات متقابلا اظهار نظر 
یا عملی انجام بدهند، هم طبیعی است و این یک زیست بوم جدید است که حتما 

تبعات خودش را خواهد داشت!».
مشکلات خانه سینما در درجه اول متوجه ساختار آن است

ابوالحســن داودی، تهیه کننــده، فیلم نامه نویس و کارگردان ســینمای ایران، 
پیش  از  این در گفت وگو با «شــرق» نقص تاریخی در اساســنامه خانه سینما را از 
دلایل اصلی فراز و نشــیب این نهاد صنفی برشمرد. او در این باره گفت: «مشکلات 
خانه ســینما در درجه اول متوجه ساختار آن است و مهم ترین بخش این ساختار 
اساســنامه است که به نسبت شــرایط و تعاریف روز اصناف، کهنه و شدیدا ناقص 
اســت و باید خیلی ســال های قبل در آن بازنگری صــورت می گرفت که البته در 
دوره هایــی این اراده هم بود. بــه  هر  حال تا امروز اتفاقــات مختلف اجتماعی و 
سیاســی و صنفی  و همچنین اهمال بعضی از هیئت مدیره ها، مانع از این بازنگری 

شــد. نباید فراموش کنیم که بنیــاد همه اصناف در جهان بر مبنای یک ســاختار 
هرمی از پایین به بالا شــکل گرفته اســت. در این ســاختار عده ای براساس نیاز و 
منافع مشــترک، می توانند تشکیلاتی را به وجود آورند و براساس این آن مجموعه 
هیئت مدیــره ای پیدا می کند. خانه ســینما برخلاف همه قواعــد صنفی در همه 
دنیــا از بالا به پایین شــکل گرفــت. به بیان دیگر خانه ســینما از همــان ابتدا نه 
بر اساس نیاز ســندیکایی ، بلکه «به فرموده» شــکل گرفت. اگرچه در این موضوع 
ظاهرا حســن نیتی هم وجود داشــت. افرادی که به عنوان هیئت  امنا خانه سینما 
را تشــکیل دادند، دولتمردان به آخر کار رســیده در مدیریت دولتی بودند، به این 
معنی که بخشــی از قدرت خودشــان را در عرصه سیاســت از دست داده بودند؛ 
بنابراین ســعی کردند بخشی از آن را در ساختار صنفی نگه دارند. در ادامه صنف 
هــم باید قدرت می گرفت که ایــن اتفاق کم و بیش افتاد؛ اما به دلیل این اشــکال 
ســاختاری یعنی وارونه بودن ســاختار صنفی از همان ابتدا، مشکلات یکی پس از 
دیگری ظاهر شــدند».  داودی گفت: «اساســنامه خانه ســینما که مهم ترین وجه 
تشکیل دهنده این ساختار است، قطعا نیاز به بازنگری دارد. از همان دوره هایی که 
خود من در هیئت مدیره خانه سینما حضور داشتم، گروه های زیادی به تناوب روی 
اساســنامه کار کردند. آخرین گروه کارشناسی چیزی نزدیک به ۷۰۰ ساعت کاری، 
در عرض یک ســال روی یک اساســنامه جدید کار کرده بودند و هیئت مدیره قبلی 
به دلیل همان تشــتت و اختلاف نظر برخلاف قانون و همه قواعد صنفی و حتی 
کاملا خلاف مفاد اساســنامه قبلی، مانع از رســیدن اساسنامه به مجمع عمومی 
و تصویب شــدند. در صورتی که اگر اساسنامه در یک سال گذشته مصوب می شد، 
شــاید جلوی بســیاری از اشکالات و مســائل و درگیری هایی که در این چند هفته 

اتفاق افتاد، می گرفت».
 داودی در پاســخ بــه این پرســش که تا چه انــدازه گلایه هــای هنرمندان در 
ســال های اخیر از خانه سینما و عملکردش به حق اســت؟ گفت: «اگر بخواهیم 
واقع بینانــه به این موضوع نــگاه کنیم، به همان توضیحــی برمی گردد که همان 
اول نســبت به ســاختار اولیه خانه سینما اشــاره کردم. دقیقا همان گنگ و الکن 
و ســاکت  بودن اساسنامه نسبت به خیلی از مســائل جدید، متأسفانه در تمام این 
سال ها خانه ســینما را تبدیل به شتر گاو پلنگی کرد که هر فردی تصویر خودش را 
در آینه آن می بیند؛ یعنی خانه سینما از نظر مجموعه مطالبه گرانش، بیشتر شبیه 
داســتان فیل در تاریکی مثنوی مولوی است. هر فردی هر تصویری را که خودش 
نیاز دارد، از آن مطالبه می کند. یکی آن را به عنوان ســازمان حمایت کننده سیاسی 
می بیند و دیگری به عنوان ســازمان حمایت کننده از اعضا و رســیدگی به معیشت 
هنرمندان؛ در حالی که خانه ســینما، قطعا نهاد سیاســی نیست و جایی نیست که 
تفکرهای مختلف سیاســی در اداره آن دخالت مســتقیم داشته باشند؛ چیزی که 
اتفاقا در همین هیئت مدیره جــاری می بینیم. اختلافاتی که در هیئت مدیره وجود 
داشــت، بیشتر اختلافاتی از منظر سیاسی بود. وجود دو نگاه متفاوت که یکی نگاه 
سیاســی یا حاکمیتی بود و طرف دیگر، نگاه مستقل و حق خواه داشت  که این دو 
نگاه دائما با هم در  حال تعارض بودند؛ درحالی که خانه ســینما یک نهاد صنفی 
است و باید کاملا خارج از جریان های شدید و غلیظ سیاسی تعریف شود؛ بنابراین 
ضروری ترین و اولین وظیفه هیئت مدیره جدید بازنگری در اساســنامه اســت که 

البته بخش بسیار مهمی از آن انجام شده».
در چند ماه گذشــته اعضای هیئت مدیره خانه ســینما ســعی کرده اند در کنار 
اعضای خود باشــند؛ اما به نظر می رســد امروز مشــکلات معیشــتی هنرمندان 
ازجمله مواردی است که به یکی از چالش های اصلی این نهاد صنفی تبدیل شده 
اســت و باید دید رویکرد خانه ســینما در ماه های آینده درباره دغدغه های اهالی 

سینما چیست؟

رهایي از تکنیك در یك هنر تکنیکال
سینما یک هنر تکنیکال اســت، یعنی هنری که وابسته به تکنیک است. بحث 
تکنیکی که می گویم ورای موضوع صنعت و مقوله هنر/صنعتی بودن سینماست. 
شــما برای بروز هنر و خلاقیتی که مدنظرتان است، خواه ناخواه وابسته به تکنیک 
هســتید. این برخلاف تئاتر، ادبیات، نقاشی و... است. شما در آن هنرها آن چنان و 
آن قدر وابسته به تکنیک نیستید، ولی در سینما هرچقدر هم که یک تفکر ناب، یک 
حرف تازه، یک نگاه و زاویه جدید، بکر، دســت نخورده، اکسپرمتال و تجربه گرایانه 
داشــته باشــید، در نهایت با بازوهــای تکنیکی مجبور به انتقــال آن به مخاطب 
هســتید و طبیعی  است که آن تفکر و هنر شــما با دوربینی مانند رِد بسیار بهتر به 
مخاطب منتقل می شــود تا یک دوربین آماتور. طبیعتــا آن تفکر، نگاه و خلاقیتی 
که در ذهن شــما هســت، با یک طراحی صحنه قوی تر و تکنیکال تر و با دســت 
بازتر بســیار بهتر به مخاطب منتقل می شــود . در مقوله صدا، تدوین، موســیقی 
و... نیز شــما هرچقدر هم که خلاقیت داشــته باشــید؛ در نهایــت نیاز به تکنیک

 و امکانات دارید.

حــال اگر بحث فیلم کوتاه را کنار بگذاریم و مشــخصا درباره فیلم ۱۰۰ثانیه ای 
صحبت کنیم، باید بگویم اولا فیلم ۱۰۰ثانیه ای ســاختن کار بســیار سختی است. 
شــما هرچقدر زمانتان کوتاه تر باشــد بــرای انتقال گفته ها، خلاقیــت و نگاهتان، 
طبیعتا کار ســخت تری دارید. اینکه مثلا به شــما بگویند درباره موضوعی در پنج 
جمله صحبت کنید یا بگویند در ۵۰ صفحه می توانید صحبت کنید؛ طبیعتا در ۵۰ 
صفحه دســت شما بسیار بازتر از پنج خط اســت و باید آن قدر خلاقیت و اشراف 

داشته باشید که بتوانید آن را بروز دهید.
به بحث تکنیك بازمی گردم، در فیلم ۱۰۰ثانیه ای وابســتگی به تکنیک به طرز 
شگفت انگیزی کم می شود... این حتی در فیلم کوتاه هم آن قدر نمود ندارد  یعنی 
شــما باز هم در فیلم کوتاه تا اندازه زیادی، مانند فیلم بلند ســینمایی وابســته به 
تکنیک هســتید. ولی جالب اســت که در فیلم ۱۰۰ ثانیه ای شــما از این مقوله تا 
حد زیادی رها می شــوید. شــما یک فیلم ۱۰۰ ثانیــه ای را می توانید با یک موبایل 
بســازید. در فیلــم ۱۰۰ ثانیه ای مخاطب از شــما طلب تکنیــک نمی کند. اگرچه 

همچنان وابســته اش هست ولی این وابســتگی درصد زیادی کم می شود   و شما 
حتی می توانید با پول توجیبی فیلم ۱۰۰ ثانیه ای بسازید.

در دنیای امروز که به عصر شتاب لقب گرفته فیلم ۱۰۰ ثانیه ای می تواند خیلی 
کاربرد داشــته باشــد؛ به گونه ای که حتی در اینســتاگرام  هم بتــوان فیلم ها را به 
اشــتراک گذاشت. پس جشــنواره فیلم ۱۰۰ قدم خوب و درستی برای معرفی این 
نوع فیلم هاســت، اما آیا به اندازه کافی و کفایت درباره فیلم ۱۰۰ ثانیه ای تمرکز و 
سرمایه گذاری شده است؟ سرمایه گذاری نه برای تولید، سرمایه گذاری برای اینکه 
مخاطب با آن آشــنا شــود. آیا جشنواره فیلم ۱۰۰ کافی اســت؟ آیا کارکرد خیلی 
متعالی داشــته است؟ پاســخ همه این سؤال ها خیر اســت. اگرچه این جشنواره 

خوب است ولی کافی نیست.
بســیار راحــت می تــوان فیلم ۱۰۰ثانیــه ای را در جــای جای مختلــف ابعاد 
فرهنگــی گنجانــد و مخاطــب را راحت با آن آشــنا کــرد  . در حقیقــت این آثار 
بســیار کارکرد دارنــد و می توان آنها را قبل از شــروع هر ســانس در ســینماها، 

بــه  فیلــم  و در جشــنواره های مختلــف  تلویزیــون، در فضــای مجــازی  در 
نمایــش گذاشــت امــا متأســفانه این اتفــاق رخ نمی دهــد کــه از ضعف های 

این قضیه است.
متأســفانه فیلم ۱۰۰ ثانیه ای بســیار مهجور اســت، در حالی که خیلی راحت 
می توانــد به ســبد بصری جامعه مخاطــب فرهنگی مان تزریق شــود . حتی نیاز 
به ســرمایه گذاری آن چنانی هم ندارد و تنها همت و یــک مقدار فکر می خواهد. 
جشنواره فیلم ۱۰۰ اگرچه خوب است ولی به نظر من اصلا کافی نیست، چون آن 
اتفاقی که باید و در نهایت لازم است نمی افتد که یکی از عمده دلایل آن این است 
که متولیان فرهنگی آن را جدی نمی گیرند و فکر می کنند همین که جشــنواره ای 

برگزار شد کفایت می کند.
فیلم کوتاه ۱۰۰ ثانیه ای می تواند منجر به کشف استعداد شود و معرفی آن نیاز 
به ســرمایه گذاری آن چنانی هم ندارد. اما متأســفانه یک تفکر جدی و یک انگیزه 

قوی برای این کار وجود ندارد.

دوشنبه
۱۵ اسفند ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۵۱۲

اخـبـار  بـرگـزیـده

محمدجواد نظری گلپایگانی درگذشت
محمدجــواد نظری گلپایگانی، بازیگر و تهیه کننده یکشــنبه ۱۴ اســفند در ۷۲ 

سالگی بر اثر سکته قلبی از دنیا رفت.
حســن صفدری، شاعر و پســرعمه  این بازیگر، در صفحه شخصی خود نوشته 
اســت: «محمدجواد نظری گلپایگانی (پســرعمه ام). در طول ۵۰ ســال فعالیت 
هنری ش بیش از ۹۰ آهنگ خوانده، بالغ بر ۵۰ فیلم ساخته، اولین فیلمش «مادر» 
در دهه ۵۰ و آخرین فیلم او «آقای شــانس» با شرکت اکبر عبدی در دهه ۷۰ بود، 
کاراکتر «آتقی» که ســاخته و پرداخته او در ســریال تلویزیونی «آینه عبرت» بود، 
یکی از پرطرفدارترین ســریال های تلویزیونی دهه ۷۰ بود که در زمان جنگ ایران و 
عراق پخش می شد. آن زمان مردم برای رهایی از فشارهای عصبی جنگ، شب ها 
پای تلویزیون ها زهر و اســترس آن روزشــان را با دیدن سریال «آینه عبرت» خنثی 
می کردنــد. آتقی خودش بود. در زندگی هم آتقی بود. زمانی هم که دســتش به 
دهانش می رسید، از کمکی به دوستان و فامیل فروگذار نکرد. ولی شوربختانه در 
زمانی که دیگر فعالیت هنری اش به پایان رســید، از دوســتان نیازمند گذشته اش 
خبــری نبود. آتقــی امروز ما را تنها گذاشــت. یادش گرامی! بی شــک آهنگ ها و 
فیلم هایــش او را تا ابد جاودان ســاخت، خداحافظ پســرعمه عزیزم، روحت در 

آرامش پسر دایی حسنعلی!».
جواد گلپایگانی (زاده ۲۶ اســفند ۱۳۲۹ در گلپایگان) تهیه کننده و بازیگر اهل 
ایــران بود. او بــا بازی در نقش آتقی در ســریال آینه عبرت تبدیــل به یک بازیگر 

معروف ایرانی شد.
او در فیلم های ســینمایی آقای شــانس (۱۳۷۳)، مــزدوران (۱۳۶۳)، نقطه 
ضعف (۱۳۶۲)، عصیانگران (۱۳۶۰)، شــجاعان ایســتاده می میرند (۱۳۵۹)،  باغ 
بلور (۱۳۵۷)،  زرخرید (۱۳۵۷) و ســریال های تلویزیونی آتیه (۱۳۷۴)، برگ ریزان 

(۱۳۷۰) و آینه عبرت (۱۳۷۰) بازی کرده است.
او همچنین تهیه کنندگی فیلم های مزدوران (۱۳۶۳)، شــیلات (۱۳۶۲)، نقطه 
ضعف (۱۳۶۲)، عصیانگران (۱۳۶۰) و شــجاعان ایستاده می میرند (۱۳۵۹) را بر 

عهده داشته است.

بازگشت پاتوق فیلم کوتاه به سینماهای کشور
هشــتمین فصل پاتوق فیلم کوتــاه با همکاری مؤسســه فرهنگی - تبلیغاتی 
بهمن ســبز- پخش رویش از امروز دوشنبه ۱۵ اســفند  ۱۴۰۱ در پردیس سینمایی 

بهمن تهران آغاز به  کار می کند.
این فصل شــامل ۹۲ فیلم  کوتاه منتخب در ژانرهای گوناگون است که طی ۲۳ 
هفته، روزهای دوشــنبه از ساعت ۱۵ در پردیس سینمایی بهمن تهران به نمایش 
درخواهد آمد؛ همچنین هر هفته و پس از نمایش آثار، جلســات نقد و بررســی با 

حضور منتقدان، کارشناسان و عوامل فیلم ها برگزار خواهد شد.
شــایان ذکر اســت، پاتوق فیلم کوتاه در این فصل نیز مانند دوره های گذشته، 
هم زمان با تهران در ســینماهای سراسر کشــور به میزبانی دفاتر انجمن سینمای 

جوانان ایران برگزار می شود.
علاقه مندان می توانند به صورت رایگان، هر هفته با حضور در پردیس سینمایی 

بهمن تهران، از جلسه اکران و نقد و بررسی فیلم ها استفاده کنند.

فیلم «همه جا همه  چیز یک باره» با ۷ جایزه از 
جوایز اسپریت ۲۰۲۳ به خانه رفت

مهــر: «همه جا همه چیز یک باره» در حالی که با کســب هشــت نامزدی از جوایز 
اســپریت پیشــتاز این جوایز بود موفق شــد هفت جایــزه را از آن خــود کند که 
کســب جایزه بهترین فیلم و بهتریــن کارگردانی و فیلم نامه بــرای دانیل کوان و 
دانیل شــاینرت از جمله آنهاســت. این فیلم همچنین برای بازی میشل یئو جایزه 
بهترین بازیگر نقــش اصلی، برای بازی هی هوی کوان جایزه بهترین بازیگر نقش 
مکمــل، برای بازی اســتفانی هســو جایزه بهتریــن عملکرد و نیز جایــزه بهترین 

تدوین را برد.
این فیلم که ســاخته دو دانیل است «تار» تاد فیلد با هفت نامزدی را پشت سر 

گذاشت و «تار» در نهایت جایزه بهترین فیلم برداری را برد.
«افترســان» شــارلوت ولز هم با کسب پنج نامزد پشت ســر این دو فیلم جای 
داشت که در نهایت جایزه بهترین فیلم بلند اول را دریافت کرد. هر سه این فیلم ها 
در رقابت اسکار هم در فهرست نامزدها جای دارند؛ هرچند «همه چیز همه جا...» 

با کسب ۱۱ نامزدی از اسکار، آنجا هم پیشتاز است.
برنده ســال پیش بهتریــن فیلم جوایز اســپریت فیلم «دختر گمشــده» مگی 
جیلنهال بود که در اســکار در این بخش نامزد هم نشــده بود و برنده سال ۲۰۲۱ 
«سرزمین آوارگان» کلویی ژائو بود که جایزه بهترین فیلم اسکار را هم کسب کرد.

در بخش بهترین مستند «همه زیبایی و خون ریزی» عنوان بهترین فیلم مستند 
را کسب کرد و جایزه بهترین فیلم بین المللی به «جوی لند»  از پاکستان رسید.

امسال نامزدهای بهترین بازیگر اسپریت بدون جنسیت نامزد شده بودند و کیت 
بلانشت و میشل یئو در کنار پل مسکال از ۱۰ بازیگر نامزدشده در این بخش بودند.
«زنــان حــرف می زننــد» ســاخته ســارا پولــی هــم جایــزه رابــرت آلتمن 
را بــرد کــه بــه کارگــردان، کارگــردان بازیگــران و گــروه بازیگــران یــک فیلم 

اهدا می شود.
در بخش تلویزیونی «خرس» بهترین ســریال تازه شــد و کوئنیتا برانسون برای 
«دبســتان آبوت» بهترین بازیگر اصلی و آیــو اریبیری برای «خرس» بهترین بازیگر 
نقش مکمل شــدند. جایزه بهترین سریال مســتند یا سریال بدون فیلم نامه هم به 
«تمرین» رســید. جایزه ایندیپندنت اسپریت در ســال ۱۹۸۴ با هدف جایزه دادن به 

فیلم سازان مستقل پایه گذاری شد.

محمدرضا لطفی


